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Adni  
egymásnak
Régi tradíció, új programok

Az adventi idôszak szokásai 
évrôl évre ismétlôdnek, ahogy 
a karácsony meghittségébe sem 
feltétlenül várunk, vágyunk újí
tásokra...

 
Ugyanaz a fenyôillat, ugyanazok a 

díszek, sok családban még a karácsonyi 
menü is ugyanaz évrôl évre. Mégis vál-
tozik a karácsonyunk, észrevétlenül.

A gyerekek felnônek, s a Jézuska-
várás játékos titokzatosságából a 
nosztalgikus, egymásnak örülô együtt-
létek maradnak meg, az ajándékok 
kiválasztásánál viaskodik bennünk a 
meglepetés vágya a praktikum szük-
ségletével. De valahogy a szürke min-
dennapok mégis fényesebbé, szebbé, 
melegebbé válnak advent idején. Kicsit 
többen, többet törôdnek másokkal, 
eszünkbe jut legalább egy üdvözlô 
e-mail, vagy képeslap megírásának 
erejéig az, akirôl tán elôzô karácsony-
kor hallottunk utoljára... Karácsonykor 
kicsit csodaváróvá lesz a felnôtt is, az 
idôs is, a magányos is, s ami ennél is 
szebb, hogy ellenállhatatlan vágyat 
érzünk a csodák, a vágyak megvaló-
sítására, arra, hogy örömet vigyünk 
valaki életébe.

Van, aki kis baráti társasággal 
sütiket süt, csomagol egyedül élô 
idôseknek, van, aki a maga egyesü-
letével, szervezetével igyekszik rá-
szorulóknak, s kevésbé ráutaltaknak 
adni egy kis karácsonyi ajándékot, s 
van, aki a szomszédnak, rokonoknak, 
falubélieknek igyekszik valami kis 
csodát csempészni a mindennapok 
közé karácsony ürügyén.

Mindenki azt adja, amije van... A 
város szép kivilágítást, forralt boros, 
mézeskalácsos estéket a Sétáló utcá-
ban, a Körmendi Kulturális Központ 
játszóházat, Mikulás ünnepséget, a 
civil szervezeteknek társasági estet, a 
KASZT Radnóti estet december 12-én, 
Écsi Gyöngyivel szép, zenés mûsort 
a Mese-Vár, karácsonyi mûsort a 
Vöröskeresztes Nyugdíjas Klub... és 
még sok-mindenki, sok mindent. 
December 8-án Halász Judit, 19-én 
Jess Robin hoz szép koncertet

Adunk egymásnak, együtt vagyunk. 
Család, barátok, város, az a közösség, 
ahova tartozunk. Akiknek fontosak 
vagyunk, s akik fontosak számunkra. 
Bajban is, ünnepben is jó körmen-
dinek lenni, tartozni egy közösség-
hez... mindannyiunknak.            Vörös         É.

November utolsó hetében a Baptista 
Szeretetszolgálattal együttmûködve 
élelmiszerosztás volt a Szociális Szol
gáltató és Információs Központban, 
az intézmény ezzel próbál segíteni 
Körmend Város rászorulóin. 

Viserálek Sándorné, a Szociális Szolgáltató 
és Információs Központ vezetôje lapunknak 
nyilatkozva elmondta, hogy városunk polgár-
mestere, Bebes István 
országgyûlési képviselô 
kezdeményezte egy 
együttmûködési meg-
állapodás megkötését a 
Baptista Szeretetszolgá-
lat Alapítvánnyal, hogy 
minél több rászoruló 
család ingyenesen élel-
miszerhez juthasson. 
A Baptista Szeretetszol-
gálattól összesen 36 
tonnányi élelmiszert a Boldizsár Trans ingyen 
szállított Körmendre, melybôl 3020-an része-
sültek. A rászorultak körébôl azok vehették 
át a 7 kg lisztet, 2 kg kristálycukrot, 2 kg 
makaróni tésztát és az 1 kg tejalapú málnás 
italport, akik alacsony nyugdíjúak, tartósan 
munkanélküliek, létminimum közelében 
élôk, vagy hátrányos helyzetû gyerekek. 

 „Tízezer gyermek karácsonya” néven a 
közismert cipôsdoboz akciót szervez a Baptis-
ta Szeretetszolgálat, és a csomagokat ôk jut-
tatják majd el a rászoruló gyermekekhez.

Ezzel az akcióval bárki rászoruló gyermekeket 
támogathat. A cipôsdoboz akció szervezôi de-
cember 17-ig várják az ajándékokat a Somogyi 
Béla és a Kölcsey Utcai Általános Iskolában, va-
lamint a Körmendi Kulturális Központ Berzsenyi 
utcai épületében. Néhány ötlet a cipôsdobozok 

megtöltéséhez: kisautók, 
labdák, babák, plüssálla-
tok, jojók, világító vagy 
hangot adó játékok (extra 
elemmel, valamint a játé-
kok ne legyenek használt, 
megunt játékok), tollak, 
ceruzák, számológépek, 
zsírkréta, kifestôk, jegyzet-
tömbök, fogkefe, fogkrém, 
szappan, fésû, cukorkák, 
nyalókák, rágó, napszem-

üveg, pólók, játék ékszerek, hajgumik, óra, kis 
képeskönyv, kedves lehet még egy családi fotó 
néhány üdvözlô sorral. 

Az Élelmezési Világnapja alkalmából a Szociá-
lis Szolgáltató és Információs Központ munkatár-
sai tartós élelmiszereket gyûjtöttek, mert a város 
egyik célkitûzése, hogy karácsonykor se gyer-
mek, se felnôtt ne éhezzen a városban.    CsT

Segítsen a rászorulókon!
Karácsonyi élelmiszerosztás és cipôsdoboz akció

Békés ünnepi készülődést  
és áldott karácsonyt kíván  
a város minden lakójának

Körmend önkormányzata
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Dombormû
avatás
November végén avatták 
fel Horváth Róbert szob
rász mûvész „Körmendi csa
ta” címû dom bormûvét. 

A Római Katolikus Plébá-
nia épületének oldalfalánál 
elhelyezett alkotás leleple-
zésekor stílszerûen Tinódi 
Sebestyén dala csendült fel. 
Majd további lantzene kísé-
retében Kanizsa József: A 
töröktôl Körmend megmene-
kült címû verse hangzott el. 
Szabó Ferenc alpolgármester 
köszöntôjében elmondta, 
hogy egy sikeres pályázatnak 
és a körmendi születésû, ma 
Tapolcán élô Horváth Ró-
bertnek köszönhetô a fehér 
carrarai márványlapra vésett 
dombormû, melyen látható 
a várvédô Batthyány Kristóf 
és Köprülü Ahmed hadvezír 
is. Ünnepi avatóbeszédében 
Bebes István polgármes-
ter jelezte, hogy 345 évvel 
ezelôtt, 1664-ben, miként 
zajlott le a körmendi ütközet. 
Noha a történelemkönyvek-
ben a szentgotthárdi csata 
került be, az tény, hogy Kör-
mendnél sem jutott át a Rá-
bán a török sereg Bécs felé. 
Igaz Batthyány Kristófnak ez 
egyedül nem sikerült volna, 
nemzetközi erôk állták útját 
a töröknek. Az ünnepélyes 
aktuson közremûködött a 
Városi Vegyeskar.      Kéki

Ünnepelt a 35 éves Somogyi iskola

Nemrégiben tájékoztattuk olvasóinkat a Somogyi Béla Ál
talános Iskola nagyszabású udvarszépítési munkálatairól. 
November végén a jubiláló intézmény gálamûsorral, tábla
avatóval és képzômûvészeti kiállítással ünnepelt. 

35 éves múlttal egy iskola a fiatal iskolák közé tartozik. Mégis, ha egy 
számvetést, visszaemlékezést tartunk, ennyi idô elteltével is van mire 
büszkének lenni. Az induláskor, mint körzeti oktatási intézmény, nem-
csak a körmendi, hanem a térségbôl érkezô gyerekeket is fogadta. 
Sok-sok nebuló itt kezdte tudását gyarapítani. A Somogyit sportiskolá-
nak is hívták, nem véletlenül: több sportágba neveltek kiváló, kimagas-
ló eredményt elérô tanulókat sporttagozaton. Közülük is sokan eljöttek 
az ünneplésre, csakúgy, mint a volt tanítók, pedagógusok. Karakai 
József külön köszöntötte a megjelenteket, köztük elôdjét, Patonay 
I m r é t . A z  e l s ô 
direktor, az alapító 
Szalai Já- nos ,  ak i 
1974- tôl nyugdíjba 
vonulásá- ig, 1992-ig 
volt igaz- gató meg-
r o m l o t t egészsé-
ge miatt személye-
sen nem t u d o t t 
m e g - j e l e n n i , 
levelét a m o s t a n i 
intézményvezetô olvasta fel. A magyarszecsôdi tagintézményt Károly 
Gyula polgármester képviselte. Bebes István polgármester ünnepi 
beszédében értékelte, méltatta a Somogyiban folyó munkát. 

Az iskola bejáratánál emléktáblát avattak, amelyen az említett ud-
varrekonstrukció megvalósításában végzett munkájuk elismeréseként 
a segítôk, társadalmi munkában, adakozásban résztvevôk neveit örö-
kítették meg. Többen közülük oklevelet is kaptak. Az iskolában hosszú 
évekig tanító rajztanár, a ma már nyugdíjas Sodics László és Balogh 
István Péter festômûvész kiállításának megnyitóját is ez alkalomra 
idôzítették. Az ünneplés a sportcsarnokban gálamûsorral folytatódott, 
ahol az alsó és felsô tagozatos tanulók léptek fel. Versek, mesék, 
táncok, sportos bemutatók, zenei és színpadi produkciók, például 
musical részletek peregtek, bizonyítva, hogy a tehetség ott van a gye-
rekekben. Meglepetés volt, hogy az iskolában egykor gyakorlati idejét 
töltô Simon Beáta tanárnô is eljött Zalaegerszegrôl tanítványaival. Az 
iskola megléte óta folyamatosan fejlôdik kívül-belül. „Fennállásunk 35. 
évfordulóján is elmondhatjuk, hogy van jövôképünk” – hangsúlyozta 
kérdésünkre adott válaszában Karakai József igazgató.     Kéki

Kardos Gáborra 
emlékeztek
November 12én immár 
ne gyedszer tartott „A 
szív jól van csinálva itt 
benn…” címmel mûsoros 
estet a Városi Színházte
remben a Kardos Gábor 
Számítástechnikai Ala
pítvány. A 15 éves alapít
vány eddigi eredményeit 
Kutasi Tibor ismertette. 

A z  a l a p í t v á n y i  e s t 
p r o j e k t o r o s  v e t í t é s s e l 
kezdôdött, a korábbi három 
mûsorból készült válogatást 
láthatta a közönség. A meg-
jelenteket Mészáros Árpád, a 
Kölcsey Utcai Általános Iskola 
és Alapfokú Mûvészetoktatási 
Intézmény igazgatója kö-
szöntötte, majd versek, 
hangszeres szólók, énekkari 
mûsorszámok következtek, 
melyeket a zeneiskola tanárai 
és kölcseys diákok adtak elô, 
de fellépett a Ráspoly zenekar 
és a KASZT is. Az epilógus 
során a projektor Kardos tanár 
úr alakját vetítette a szín-
házterem fehér falára, majd 
Kutasi Tibor, az alapítvány el-
nöke szólt a megjelentekhez. 
Elmondta, hogy az alapítvány 
az elmúlt 15 év során 9 darab 
számítógéppel, 3 nyomtató-
val, informatikai eszközökkel, 
szoftverekkel, szakkönyvek-
kel járult hozzá az iskola 
számítástechnika-informatika 
oktatáshoz.       CsT

AKCIÓNK 
december 24-ig

-20% az ARANY és EZÜST ékszerekből,
törtarany beszámítás verhetetlen áron!

2
35.000.-Ft Feletti vásárláskor  

ajándékutalvány:
25 perc kényeztetés az 

 s MassZáZs stúdióban!                          
2

ELLE – felső kategóriás ezüst ékszerek, 
Swarovski, Magyarékszer.

2
Fiatalok FiGyeleM:

S. Oliver karórák bevezető áron! 
15% KEDVEZMÉNY

Citizen, Casio, Astron.

Telefon: (20) 340 86 85

Tegye VELÜNK még 
ragyogóbbá a karácsonyt!

Körmend 
Vida J. u. 8. (sétálóutca)  

Rákóczi u. 8. (Varia Áruház fsz.)
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Legutóbbi számunkban beszámoltunk 
róla, hogy a város számára elfogadhatat
lan döntés született a Batthyánykastély 
ügyében. A regionális fejlesztési tanács 
nem javasolja a várkastély felújítását. 
Azóta sajtótájékoztatókon és a parla
mentben is foglalkoztak a döntéssel.

 A régió 14,5 milliárd forintnyi támogatá-
sát a Fertôrákosi Barlangszínház, Eszterháza 
és a keszthelyi Festetics-kastély felújítására 
fordítják a Nyugat-dunántúli Regionális Fej-
lesztési Tanács döntése szerint.

Ez ügyben elôször az SZDSZ részérôl 
Tompa László, a párt körmendi elnöke, 
NYDRFT tagja tartott sajtótájékoztatót, mely 
szerint a háttérben a Fidesz belsô vitái, nem 
megfelelô egyeztetései állnak.

Majd a helyszínen Kovács Ferenc, a Fidesz 
Vas megyei választmányának alelnöke, a me-
gyei közgyûlés elnöke, valamint Bebes István 
polgármester, a Fidesz országgyûlési képviselôje 
tartott sajtótájékoztatót, ahol cáfolták ezt az 
állítást. Méltánytalan támadásként értékelték, 
mely mögött az MSZP-SZDSZ kormánykoalíciója 
áll. Hangsúlyozták, a Fidesz elkötelezett a Bat-
thyány-kastély felújítása mellett, és maga a me-
gyei közgyûlés is több határozatában támogatta 
ügyét. A regionális fejlesztési tanács mûködését 
pedig a demokrácia megcsúfolásaként értékel-
ték, mivel a kormánydelegáltak többségben 
vannak a tanácsban. Így a kastély ügyében is a 
kormányoldali többség döntött, ezen nem vál-
toztatott volna az sem, ha Bebes Istvánt szavazni 
engedik a megyei elnököt helyettesítve.

Bebes István bejelentette, hogy az Európai 
Unió panaszbizottságához fordul, mivel uniós 

támogatásról van szó. A körmendi 
projektet az elmúlt években négy-
szer módosíttatták, amely példát-
lan. Eleget tettek annak a kérésnek, 
hogy a városhoz kerüljön a kastély 
kezelése, hogy még részletesebb 
projektet készítsenek, aztán annak 
is, hogy készíttessék el a terveket. 
Majd végül azt kérték, hogy a kas-
tély két kapujára konferenciaturizmus céllal 
kidolgozott 2,25 milliárd forint értékû tervet 
– melyben a város önrésze 350 millió – tegyék 
félre. Helyette 1 hónap alatt dolgozzák ki a 
fôépület felúíjtásának 7-8 milliárdos projektjét, 
melyhez másfél milliárdos önrész kellene, 
amit a város nem képes elôteremteni. Így tel-
jesíthetetlen feltétel elé állították Körmendet, 
bár három évig folyamatosan továbbfejlesz-
tésre érdemesnek tartották ezt a projektet. AZ 
EU-nak ezért Bebes István szerint foglalkoznia 
kell az üggyel, és egyben a magyar államtól 
is orvoslást vár.

November 10-én ezért V. Németh Zsolt, 
a körzet országgyûlési képviselôje kért szót 
a Parlamentben, mivel képviselôtársaival 
költségvetési módosító indítványt nyújtott 
be. Felszólalása így hangzott a körmendi 
kastély ügyében:

„ B e b e s  I s t v á n  é s  K o v á c s  F e r e n c 
képviselôtársammal azt javasoljuk, hogy a kör-
mendi Batthyány-Strattmann-kastély falkutatási 
munkáihoz a költségvetés biztosítson 150 millió 
forintot. Ugyanis meglehetôsen felzaklatta a Vas 
megyei közéletet a Nyugat-dunántúli Fejlesztési 
Tanács legutóbbi döntése, hiszen a tanács nem 
javasolta kiemelt turisztikai nagyprojektként 
való támogatását a körmendi önkormányzat 

Kapu-programjának. Természetesen ezt a 
döntést a kormánypárti többségû tanács hozta 
meg, azonban ügyes kommunikációs techni-
kával megpróbáltak belviszályt szítani a Fidesz 
körében is, elhitetni azt, hogy elvárható az egy 
szomszéd megyei, fideszes vezetôtôl, hogy 
saját megyéje vagy városa ellen szavazzon. ...

A körmendi önkormányzat azonban úgy dön-
tött, hogy mivel a Batthyány-Strattmann-kastély 
továbbra is elképesztô állapotban van, és ezt a 
kastélyt kívánja vezértermékként az egész Rába 
mentén felmutatni – nemcsak mint építészeti 
értéket, hanem a gróf Batthyány-Strattmann 
Lászlóhoz kapcsolódó kultusz miatt is –, ezért 
ezt a programot tovább akarja folytatni, ennek 
pedig alapfeltétele és az elsô feltétele, hogy a 
legnagyobb épületre vonatkozóan a falkutatási 
munkák megtörténjenek, ezért szükséges ez 
az összeg. Kérem, ha van ilyen, rossz lelkiis-
meretüket legalább egy picit enyhítsék ennek 
a módosító indítványnak a megszavazásával 
kormánypárti képviselôtársaim is. „

A Parlament nem szavazta meg a módo-
sító indítványt.

Lapzártánk idején azonban újabb tájékoz-
tatóra hívták a sajtót a Batthyány-kastélyhoz, 
ezúttal az MSZP, hogy a párt kinyilvánítsa, 
ôk is támogatják a várkastély felújítását. mj 

A kastély ügye 
A Parlamentben és a sajtótájékoztatókon

A körmendi önkormányzat öt éve adta 
át a veszteségesen mûködô kórház 
mûködtetését, melynek visszavételérôl 
döntött novemberben a képviselô
testület a 2010es központi költségve
tés támogatási feltételei miatt.

2004-ben vette át a kórház üzemelte-
tési jogát a MediSyst Kft., mint szakmai 
befektetô és szolgáltató. Mindez annak 
érdekében történt, hogy a kórház szakmai 
önállóságának megôrzése mellett hatéko-
nyan mûködjön, megfelelô költségvetési 
keretekkel. Körmenden és vonzáskörzeté-
ben élôk ellátása stabilan és biztonságosan 
ebben a formában volt megoldható akkor. 

A körmendi kórház mûködtetése meg-
felelt az elvárásoknak az elmúlt öt évben, 
az egészségügy átszervezése közepette 
is meg tudta ôrizni szakmai önállóságát. 
Tevékenységérôl félévente beszámolóban 
tájékoztatást kaptak a képviselôk, s a szak-
mai mutatók alapján történô értékelések jó 
színvonalú ellátásról tanúskodtak. 

A 2010-es központi költségvetésben 
szereplô adatok (a sarokszámokat elfogadta 
a Parlament) szerint a kórházak finanszírozá-
si változásai bizonytalan helyzetet teremte-
nek, s különösen hátrányos érintené a kór-
házat a jelenlegi formában történô további 
mûködés esetén. Az ellátás színvonalának 
megôrzése, a kórház szakmai önállóságának 
fenntartása, de mindenekelôtt a térségben 
élôk érdekében történô felelôsségteljes 
gondolkodás azt kívánta ebben a helyzet-
ben, hogy a képviselô-testület kezdemé-
nyezze, hogy a szolgáltató kft tulajdonjoga 
kerüljön a város kizárólagos tulajdonába. 
Az ellátás zavartalan biztosítása mellett a 
késôbbiekben indokolt dönteni a Batthyány-
Strattmann László Egészségügyi Kft nonprofit 
kft-vé történô átalakításáról is.

Bebes István zárszavában kihangsúlyoz-
ta, hogy szükség van az önkormányzat 
szerepvállalására. Az állam láthatóan ki-
hátrál több állami feladat teljesítésébôl is, 
a nehéz helyzetben levô önkormányzatok 
azonban nem tehetik ezt meg. Úgy tûnik 

biztosabb hátteret jelent a mai viszonyok 
között az önkormányzati mûködtetés.

Név szerinti szavazás történt a hatá-
rozati javaslatról, mely szerint a város a 
dr. Batthyány-Strattmann László Kórház 
mûködtetésének jogát az önkormány-
zat visszaveszi. Egyúttal felhatalmazza 
a polgármestert, hogy a Szolgáltatási 
és Beruházási Szerzôdések közös meg-
egyezéssel történô megszüntetésével 
kapcsolatos tárgyalásokat lefolytassa, és 
az üzletrészek megvásárlásához szüksé-
ges megállapodásokat elôkészítse.

Bebes István, Bán Miklós, Czvitkovics Gyu-
la, Csák Tamás, Egyed Gyula, Faragó Gábor, 
dr. Fehér Tamás, Geosics László, Kárnics Fe-
renc, Németh Tamás, dr. Szabó Barna, Szabó 
Ferenc, és Tóth Gábor képviselô támogatta 
a javaslatot. Köbli József és Szabadi István 
képviselôk tartózkodtak a szavazástól. A 
Képviselô-testület 13 igen és 2 tartózkodás 
mellett elfogadta a határozati javaslatot. 

Várhatóan a decemberi ülésen foglalkozik a 
testület részletesen a visszavétel feltételeivel.

Az önkormányzat visszaveszi a kórházat
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Czvitkovics Gyula beszámolója
Czvitkovics Gyula alpolgármester a 4. szá-

mú választókörzet képviselôje. A Dobó téri 
klubkönyvtár volt a helyszíne a képviselô 
beszámolójának. 

Gyér érdeklôdés nyilvánult meg Cvitkovits 
Gyula beszámolóján, még tízen sem 
jelentek meg a környék lakói közül. A 
városatya elôször általános tájékoztatót 
tartott a városban zajló ügyekrôl, többek 
között a kastély felújítási terveinek jelen 
állapotáról, a körzetben folyó felújításokról, 
beruházásokról, a különbözô pályázatokról 
és a körmendi munkalehetôségekrôl adott 
helyzetképet. 

A megjelent érdeklôdôk kérték, 
hogy a még meg nem valósult út-
burkolati javításokat szorgalmazza 
az önkormányzat. A Tavasz, a Nyír-
fa és az Úttörô utcák valóban rossz 
állapotúak. A lehetôségek szerint, 
az ütemezésnek megfelelôen 
tervben van az említett utcák 
rekonstrukciója.

2010 tavaszára elkészül a csa-
padékvíz elvezetés engedélyezési 
terve. Jövôre elkezdôdhet a nyílt 
árkos csapadékvíz-elvezetés re-
konstrukciója, a vasúti fejlesztéssel 
párhuzamosan. Az északi övárok 
kezelôjével felveszik a kapcsola-
tot, míg a város gondozásába levô 
átfolyókat, árkokat szakemberek 
irányításával, a közmunkaprog-
ram keretein belül kívánja a városvezetés 
megoldani – hangzott el a fórumon. (kéki)

Faragó Gábor tájékoztatója

Faragó Gábor, a 7. számú választókörzet 
önkormányzati képviselôje, a Pénzügyi és 
Gazdasági Bizottság vezetôje november 
4-án este tartott lakossági fórumot az 
Öregek Napközi Otthonában. A rendez-
vényen részt vett és kérdésekre válaszolt 
Bebes István polgármester, országgyûlési 
képviselô is.

A képviselôi tájékoztató elején Faragó Gá-
bor elôször a közelmúlt Körmendet érintô 
történéseit sorolta fel. Nagy eredménynek 
tartja, hogy harmadik éve mûködési hiány 
nélküli, tehát nullszaldós a város költségve-
tése, és a háromnegyed éves számok alap-
ján joggal remélhetô, hogy ezt az idén is 
meg tudják valósítani. Ismét megpróbálnak 
az elôzô évekéhez hasonló költségvetést 
készíteni, ami nem lesz egyszerû, hisz a 
kormány az önkormányzatoktól 130 milliárd 
forintot akar megvonni.

Az elmúlt két évben tizennégyezer 
négyzetméter útburkolat cseréje történt 
meg, a panelprogramban már lakótömbök 
újulnak meg, a megvalósításhoz a város 66 
millió Ft-tal járult hozzá. Épül egy minden 
korosztály igényeit kielégítô szabadidô köz-
pont, ahol különbözô kedvezmények várják 

majd városunk lakóit. Elkészült a bölcsôde 
hôszigetelése is, 20 millió forintos beru-
házásról van szó, ebbôl az önkormányzat 
15,5 millió Ft-ot pályázaton nyert. Ezután a 
szennyvízhálózat kiépítésével járó költségek 
fizetési lehetôségeit ismertette, beszámolt 
a vasútállomás épületének felújításáról és 
a Szociális Szolgáltató Központ bôvítésérôl. 
Az önkormányzat továbbra sem mond le 
a Körmendet elkerülô út megépítésérôl. 
Egy egyéni befektetô is részt vesz egy új 
szárny építésében a Szociális Szolgáltató 
és Információs Központhoz. Eddig is feladat 
volt, de a gazdasági válság lecsengése után 

minden erôvel az ipari park benépesítése a 
cél, munkahelyteremtô beruházásokkal.

Egy hozzászóló kérdéseire válaszolva 
Bebes István elmondta, hogy a szennyvíz-
hálózat kiépítése miatt az érintett utcák 
útburkolatának helyreállítása a következô 
öt évben 400 millió forintos költséget jelent 
majd. Faragó Gábor pedig ehhez azt fûzte 
hozzá, hogy szorgalmazni fogja a Dózsa 
György utca északi járdájának, felújítását, 
a Bercsényi, Kis, Honvéd, Béke utcák útbur-
kolatának, illetve járdáinak rendbe tételét. 
Azt is meg kell vizsgálni, hogy a körzetben 
szükséges-e, és van-e igény a panelprog-
ramhoz való csatlakozáshoz.

Az is elhangzott, hogy az Alkotás utcá-
ban szükség volna járdára, de ezt az utca 
északi oldalán lehetne csak megvalósítani. 
A csatornahálózatra akkor lehet rákötni 
a házak szennyvízvezetékét, ha megtör-
ténik a használatbavételi eljárás, ennek 
várható határideje november 30.  (CsT) 

Dr. Fehér Tamás beszámolója

Dr. Fehér Tamás a Mátyás-kertben tartotta 
5. számú választókerületének képviselôi 
beszámolóját. Ebben a körzetben többen, 
csaknem húszan vettek részt a találkozón. 

Sajnos a felmerült kérdések többsége 
visszatérô probléma. Ilyenek az Ady Endre 
utcai jelenségek: szûk az úttest, a Képúti-

liget folytatásaként új, széles utcát kellene 
kialakítani. A pályázati lehetôségek csak 
régi utak felújítására vonatkoznak, így egy 
új utca építése a közmûvekkel több száz-
milliós költséggel terhelné az önkormány-
zatot, erre jelenleg sem áll rendelkezésre 
pénz. Szintén régóta megoldatlan helyzet 
alakult ki az Ady Endre utcai lakótömbök-
nél. A középsô, 2-es tömbnél sérelmezték 
a közállapotokat. Szeméthegyek, sárten-
ger, állandó zaj keseríti a közelben lakók 
életét. Világítási gondok is felmerültek 
az épületben, de kiderült, hogy lopták 
az áramot, aztán a hivatal átalakíttatta az 

elektromos rendszert és azóta, ha 
illegális rákötésre kerül sor, akkor 
kialszik a lépcsôházban a villany… 
Szintén Ady utcai probléma, hogy 
noha bitumenes burkolatot kapott 
a járda, az árok beton oldalfalai 
sorra bedôlnek. Valószínû a nagy 
súlyterhelés is okozza ezt a jelen-
séget. Többen reflektáltak erre is, 
mivel véleményük szerint sokan 
nem tartják be a súlykorlátozást 
a környéken. Gyakoribb rendôri 
jelenléttel, ráhatással talán orvo-
solható lehetne a probléma. A 
kommunális hulladékgyûjtôkbôl 
a felmerült igények miatt ígértek 
többet, de alapvetôen azért nem 
fér el a lakossági hulladék, mert 
néhányan a vasazók bontási sze-
metét is ott süllyesztik el… Gyü-

mölcsöskert utcai felvetés volt, hogy a vas-
útfejlesztés során kivágtak örökzöld fákat, 
s ezzel nem sérül-e a zaj és porvédelem? 
A GYSEV a tervek szerint zajvédô falakat 
épít, ezzel hatásosabban tudja a zajszint 
csökkentését megoldani. A Mátyás király 
utcaiak hullott lombkonténereket kértek, 
aztán a megegyezés szerint a zsákokba 
összegyûjtött leveleket elszállították az 
illetékesek. A Bacsó Béla utcából a girbe-
gurba járda állapotát jelezték, várhatóan 
tavasszal, úgy, mint a Móricz Zsigmond 
utcában is újra rakják a beton lapokat. A 
Képúti-ligetiek viszont járdát szeretnének, 
jövôre elkezdik a tervezését, merthogy 
tervköteles beruházás. Több közúti sza-
kaszon a sárfelhordás okoz problémát, 
szívesen látnának gyakrabban seprô kocsit 
a körzetben, bár a sárfelhordójának lenne 
a kötelessége ennek rendbetétele. Most is 
elôkerült a Hunyadi utcai vasúti alul- vagy 
felüljáró építésének gondolata. Ma már ezt 
is meg lehetne oldani, mindössze pénzkér-
dés az ügy, de várhatóan ez még sokáig 
csak álom marad. Amúgy néhány méterrel 
odébb a felüljárót úgyis kiváltják egy alul-
járóval. Örvendetes volt, hogy köszönetet 
is kapott a képviselô, mert ígéretéhez 
híven megoldotta a magasfeszültségû 
vezetékek föld alá telepítését, csökkent-
ve ezzel annak káros hatásait.  (kéki)

Képviselôi beszámolók
Tervek és gondok négy körzetben

Folytatás a 7. oldalon.
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Szabó Ferenc képviselôi  
tájékoztatója

November 3-án este a Kossuth Lajos utcai 
Öregek Napközi Otthonában Szabó Ferenc 
alpolgármester, a 6-os körzet önkormány-
zati képviselôje tartott lakossági fórumot. 
Tájékoztatóján egy jól fejlôdô városrész 
történéseit ismertette. 

A rendezvény elején általános tájékoz-
tató hangzott el a közelmúlt körmendi 
fejlesztéseirôl. Szabó Ferenc többek kö-
zött kitért a kormányzat felelôsségére a 
kastély sorsának alakulásával és a várost 
elkerülô út ügyével kapcsolatban. Ez 
utóbbi megépítését 2009 végére ígérték, 
de még csak a tervek készültek el. A 6-os 
választási körzetben történtekrôl szólva 
kijelentette, hogy a jelenlegi ciklus elején 
parkoló kialakításával gyarapodott a So-
mogyi Béla Általános Iskola. Befejezôdött 
a szennyvízhálózat bôvítése, a Kossuth 
Lajos és az Arany János utca egy részén 
megoldódott a csapadékvíz elvezetése. El-
készült a bölcsôde nyílászáróinak cseréje, 
és hôszigetelést kapott az épület. A járda 
felújítása is megtörtént a Mátyás király utca 
egy szakaszán. Nappali foglalkoztatóval és 
nyugdíjas otthonnal bôvül a Szociális Szol-
gáltató és Információs Központ, az ehhez 
szükséges telket már megvásárolta az ön-
kormányzat. A város jelentôs mértékben tá-
mogatta a Panelprogramot, így megszépült 
és megújult a Deák, Rákóczi és Kossuth 
utcák által határolt lakótömb, a mögötte 
levô játszótér is fel lett újítva, mászókával 
gyarapodott. Ugyancsak önkormányzati 
hozzájárulással zajlott le a Rákóczi út, 
Kossuth Lajos utca sarkán lévô épület 
távhôs lakásainak fûtéskorszerûsítése. A 
vasútállomás rekonstrukciójának eredmé-
nyei már láthatóak. 

A 8-as fôút városi elkerülôjének hiánya 
miatt a körzet utcái túlságosan forgal-
masak, ezért 2012 körül meg kell, hogy 
változzon a forgalmi rend. Ehhez viszont 
az érintett utcák útburkolatának teljes fel-
újítására van szükség. Ez azt jelenti, hogy 
évente más utcában végzik el a burkolat 
rekonstrukcióját a következô ütemterv 
szerint: 2010. Kossuth Lajos, 2011. Arany 
János, 2012. Deák Ferenc, Vasútmellék, 
2013. Bercsényi, 2014. Thököly utca. Gon-
dot okoz, hogy egyelôre nincs jelentkezô a 
Korona és a régi posta mögötti tömbbelsô 
fejlesztésére, de ehhez egy hasznosítási 
tervet kellene készíttetni. Jelenleg a busz-
állomás helyének hasznosítására készítik 
a szakemberek az elôkészületi terveket. 
Mivel a körzetben elhanyagolt a járdák 
állapota, Szabó Ferenc idei 14 interpellá-
ciójában többször is sürgette, hogy ezek 
felújításához is mielôbb dolgozzanak ki 
ütemtervet.

A lakossági fórum végén a kérdések 
az elhangzottakkal kapcsolatban me-
rültek fel, új témák, problémák nem 
vetôdtek fel.            (CsT)

Bebes István polgármester nyitotta 
meg a közmeghallgatást, melyen jelen 
voltat a Szabadság tér megújításában 
részt vevô tervezôk, Sólyom Miklós, 
Rém László és Kiss Albert, illetve a be
ruházást irányító OTP Hungaro Projekt 
képviseletében Radvány Ilona, valamint 
a város fôépítésze, Rápli Pál.

A fôépítész bevezetésként arról a folyamat-
ról beszélt, aminek köszönhetôen a tervezôk 
megálmodhatták azokat a terveket, amelyek 
hamarosan megvalósításra kerülhetnek. A 
jelenlegi helyzet mindenki elôtt ismert, elöre-
gedett növényanyag, nagy felületû parkoló 
idônként kaotikus közlekedési állapotokkal. A 
térfalak esetében régi és modernebb épületek 
találhatók különbözô állapotban, a Színház 
és a Batthyány-kastély épületlátványát pedig 
nem kellôképpen integrálja magába a tér. A 
közlekedési rendszer szintén sok kívánnivalót 
hagy maga után. Alapvetô cél volt, hogy a vá-
ros fôterének kisugárzó hatással kell rendel-
keznie környezetére, a felújítás tervezésekor 
fontos szerepet játszott, hogy a tér arculata 
il leszkedjen a mûemléki környezetbe, ügyel-
jen az akadály-
m e n t e s í t é s 
szem pontjaira, 
funk ciójának 
m e g  f e l e l ô 
térbur kolattal 
legyen ellátva, 
és a közleke-
dési helyzeten 
is javítson.

A Szabadság 
tér átalakítá-
sára 2007-ben 
te rvpá lyáza t 
került kiírásra, a beérkezô pályamûvek közül 
választotta ki a szakmai zsûri a Sólyom Mik-
lós és Társai által készített terveket. Sólyom 
Miklós a fejlesztés szempontjából alapvetô 
fontosságúnak tartotta, hogy a tér és a 
kastély kapcsolatát kielemezzék, e nélkül 
véleménye szerint nem volt megoldható a 
tervezési feladat, majd röviden áttekintette 
a kastély és a tér fejlôdési szakaszait. Mint 
elmondta, az óváros, a tér, a kastély, és a 
kastélypark szerves egységet képez, melyet 
a tervek kidolgozásakor is szem elôtt kellett 
tartani. Az építészeti feladatok megoldása az 
anyagi lehetôségek okán csak szakaszosan 
elvégezhetô, mely a Szabadság tér felújítá-
sának elsô ütemével kezdôdhet. 

Rém László a Polgármesteri Hivatal 
korszerûsítésének tervezését végezte, ami 
több szempontból is szükséges volt. Az 
épület külsô szigetelése elöregedett, ami a 
déli homlokzaton már balesetveszélyessé is 
vált a közelmúltban. Fontos szempont volt az 
akadálymentesítés és megközelíthetôség biz-
tosítása. Ennek érdekében szélesebb bejárat, 

kerekes székkel való könnyebb közlekedési 
lehetôség megteremtése, a város életében 
fontos közszolgáltatások földszintre telepí-
tése, az emeleti helyiségek elérhetôségéért 
pedig lift beszerelése történne. 

Kiss Albert építész a régi Városháza hom-
lokzat-felújításhoz kötôdô tervezési munkáit 
végezte el. A felújításnak köszönhetôen 
szebb kivitelben, újszerû állapotban, és dísz-
kivilágítással ellátva illeszkedik az épület a 
megújult környezetbe. A földszinten levô bolt-
íves lábasház az 1980-as évek elején készült, 
a mûemlékvédelem szakemberei szerint mára 
már beépült a városképbe, így a felújítás ke-
retében csak a vasszerkezetû elemek teljes 
üvegportálra történô cseréjére került sor. A 
homlokzat felújítása során ahol szükséges, ott 
a vakolat megújítására történik meg, és a (régi 
színekkel) újraszínezik az épületet.

Rápli Pál a parkolási rend kialakításának kon-
cepcióját ecsetelte: az óváros területén számos 
parkolóhely hiányzik, kérdés viszont, hogy ezt 
a Szabadság téren kell-e megoldani. Vélemé-
nye szerint új parkolási területeket kell feltárni, 
amelyek akár kisebb helyeket jelentenek (pl. 
Bástya u., Templom tér felé), ugyanakkor nem 

biztos,  hogy 
azon a  8 -10 
helyen múlik 
az üzletek for-
galma, hiszen 
azok most sem 
mindig hoz zá-
férhetôk a vá-
sár lók számára. 

A Szabadság 
tér megújításá-
val kapcsolatos 
köl tségekrôl 
Forró Szilvia, 

a Városfejlesztési és Építéshatósági Iroda 
vezetôje adott tájékoztatást. A beruházás 
bruttó 850-900 millió Ft-ba kerül, melybôl 20-
22 millió Ft a tervezés (kamarai díjszabáshoz 
igazodóan), az elôkészítés, szolgáltatások 
(pl. Integrált városfejlesztési stratégia; Akció-
területi terv elkészítése; mûszaki ellenôrzés) 
költségei hasonló nagyságrendet tesznek 
ki. Mindezek elszámolhatók a projekt költ-
ségvetésében. Az önkormányzat támogatási 
intenzitása 85 %-os, a partnerként (kötelezô 
elemként) bevont vállalkozások viszont max. 
30 %-os támogatást kaphatnak a régióban, 
így az elsô forduló után összességében 62 % 
körül alakult a támogatás mértéke. A pályázat 
benyújtása után történt ÁFA-emelés miatt 
kompenzációt lehet igénybe venni, ennek 
mértéke még kidolgozás alatt van. Az így 
megváltozó összegekrôl decemberi ülésén 
hoz döntést a képviselô-testület, ezt követôen 
kerül sor a 2. fordulóra történô benyújtásra.

Radvány Ilona, a projektet koordináló OTP 
Hungaro Projekt Zrt képviseletében tájékoz-
tatta a megjelenteket, hogy 2007 óta folya-

Közmeghallgatás  
a Szabadság tér felújításáról

Folytatás a 6. oldalról.

Folytatás a 8. oldalon.
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matosan történik az elképzelések pályázati 
konstrukcióhoz történô igazítása, 2008-ban 
kapta meg az elsô fordulóban az 540 millió Ft 
támogatást a Szabadság tér megújítása, idén 
történt a részletes kidolgozás. Elkészültek az 
engedélyes és a kiviteli tervek, a változásoknak 
megfelelôen alakítani kellett a költségvetést is. 
Az elsô fordulóra elkészített IVS-ben (Integrált 
Városfejlesztési Stratégia), és Akcióterületi 
Tervben meghatározásra kerültek, hogy mi-
lyen fô funkciók kerülnek fejlesztésre. A 

városi funkció erôsítése egy sokkal élhetôbb, 
kellemesebb környezet kialakítására épül, míg 
a gazdasági funkciónál a kis- és középvállal-
kozásokat is bevonják a programba: ennek 
kapcsán részt vállalnak a régi Városháza fel-
újításában az üzletek tulajdonosai. A végleges 
dokumentációk benyújtására decemberben 
kerül sor, a kivitelezés pedig 2010-2011 között 
szakaszosan valósulhat meg.

Ezt követôen Joó Gyula vállalkozó elmond-
ta, hogy a vállalkozók összegyûjtötték elkép-

zeléseiket a tér élettel történô megtöltésével 
kapcsolatban, melyhez várják a további javas-
latokat. Ötleteiket nyilvánosan is megjelente-
tik a közeljövôben, és természetesen átadják 
az önkormányzat részére is.

Bebes István polgármester a közel két órás 
közmeghallgatást azzal zárta le, hogy a közle-
kedési koncepció kialakításakor figyelembe ve-
szik az elhangzott észrevételeket, majd megkö-
szönte az elôadók közremûködését, és a meg-
jelentek aktív részvételét.        PHhírek

Húsz évvel ezelôtt, 1989 ôszén alakult 
meg a Lions Klub Körmend, mely aktív jó
szolgálati tevékenységével jelentôs anyagi 
segítséget nyújtott elsôsorban egészség
ügyi, szociális és oktatási területen. A ke
rek évforduló kapcsán Landherr Attilával, a 
klub soros elnökével beszélgettünk.

– Hogyan ünnepelték az „oroszlánok” a 
klub 20. születésnapját? 

– Zenés vacsorát szerveztünk a Berki Csár dá-
ban, melyre a klubtagok feleségeikkel érkeztek. 
Rendezvényünket megtisztelte jelenlétével a 
nemzeti szövetség alkormányzója, a régióelnök, 
továbbá a körmendi klub létrejöttét patronáló 
fürstenfeldi Lions Club nyolc tagja, illetve né-
hány olyan alapító, aki már nem tag nálunk. Az 
alkalomra egy közel 30 oldalas, fo tókkal illuszt-
rált színes kiadvánnyal készültünk, melynek 
összeállítása lehetôséget adott a régi idôket 
megidézô anekdotázásra, de számvetésre is. 

– Mi az, ami a leginkább kiemelendô a két 
évtizednyi szolgálatból, hiszen a szövetség 
jelszava, hogy „We serve. – Szolgálunk.”

– Aktivitásaink élére az egészségügyi 
mûszerek adományozása kívánkozik. Ez a 
fürstenfeldi LC és az ottani önkormányzat 
jóvoltából a körmendi mentôállomásnak aján-
dékozott használt VW típusú mentôautó Auszt-
riából történô behozatalával kezdôdött ’93-ban. 
Aztán ’94-tôl, az elsô jótékonysági Lions-bál 
megszervezésétôl kezdve a bevételt a kórház 
elavult mûszereinek megújítására fordítottuk. 
’98-ban a fôleg Körmenden tevékenykedô 
cégektôl és magánszemélyektôl kapott támoga-
tás kezelésére létrehoztuk a Lions Alapítványt, 
mely eddig a körmendi kórház részére összesen 
13,8 millió Ft támogatást biztosított. A közép- és 
felsôfokú tanulmányait végzô vagy végzett helyi 
fiatalokat összesen 2,1 millió Ft ösztöndíjjal 
segítettük. A rászorulók részére és karácsonyi 
segélyezésre szintén milliós nagyságrendû ösz-
szegeket fordított az alapítvány, illetve a klub. 

– Mikor és miért értek véget a hajdani 
karácsonyi adománygyûjtési akciók?

– ’99 adventjén a sétáló utcai Lions-pavilonban 
a felnôtteknek virslit, forralt bort, a gyerekeknek 
édességet, süteményt kínáltak a klubtagok, de 
2003 karácsonyán véget ért az akció. Leginkább 
azért, mert a hangszóróból szóló karácsonyi 
dalok szerzôi jogdíja meghaladta a bevételt, 
melynek nagy része amúgy is az ismerôsi kör 

adakozásaiból és a klubtagok saját támogatásá-
ból tevôdött össze. Idén azonban elképzelhetô, 
hogy újra szerepet vállalunk a „karácsonyi sétáló 
utcában”. Most azonban nem adózni szeretnénk 
a jótékonykodásból, hanem újabb szolgálatot 
teljesíteni. Illetve tagjaink jelenlétével jelezni az 
értelmiség elkötelezettségét és érzékenységét a 
szegénység és nélkülözés problémáiban. 

– Hol a határ vagy vane egyáltalán a te
kintetben, hogy kinek segít a klub?

– Szomorú tény, hogy a mai társadalom szám-
talan problémája túllép az 1917-ben Chicagoban 
alapított nemzetközi Lions Szövetség humani-
tárius céljain. Lehetetlen mindenkin segíteni, 
amikor naponta érkeznek a beteg gyerekek 
gyógyításához adományokat kérô telefonok. A 
szétzilálódott állam szociális hálóját már csak 
a keret tartja, a kivert magyar újkori rabszol-
gaságában senyvedô társadalom pedig sürgôs 
lelki és anyagi segítségre szorul. Az agyonvert, 
ellehetetlenülô kis- és középvállalkozói szféra 
azonban már nem tudja foltozni a hálót, így Kör-
menden és környékén is beszûkültek a jótékony-
kodás keretei. A konkrét kérdésre felelve: egyre 
kevésbé vállaljuk fel a konkrét személyekhez 
fûzôdô segélyezést, inkább keressük a többek 
számára segítséget nyújtó lehetôségeket.

– Az alapítók Körmend vezetô értelmiségé
nek tagjai voltak, aktív kapcsolatrendszerrel, 
mára viszont többségük nyugdíjba vonult. Ez 
egyelôre még nem jelent nehézséget?

– A 32 klubtag közül a többség ma már nyug-
díjas, és ez természetesen a klub aktivitását 
is befolyásolja. A köszöntômben is hangsú-
lyoztam: a klubunk nem most éli aranykorát, 
nehezebben mozdul a csapat, de a bölcs ôszülô 
oroszlánok még azért hallatják hangjukat. 

Meg kell jegyezni, hogy a tagtoborzás nem 
könnyû és elég zárt is a közösség. A mi klubunk 
(a fürstenfeldi mintájára) kifejezetten férfi klub, 
nôk nem lehetnek a tagjai, ezt az alapító okirat is 
rögzíti. A tagfelvétel meghívásos alapon történik, 
két klubtag ajánlása mellé azonban szükséges a 
klubtagok egybehangzó elfogadó szavazata. Ez 
nehezíti a fiatalítást, ami elengedhetetlen. Ez a 
következô évek egyik fô feladata.

– És a másik?
– Folytatni a szolgálatot a Lions Etikai kóde-

xének szellemében, továbbra is elsôsorban 
városi környezetünkben megtalálni az igazán 
rászorulókat, és keresni azokat a helyeket, 
ahol elkél a segítség.  Takács  Marietta 

„Szolgálunk”
Húsz éves a körmendi Lions Club

Egy heti étel
Az alábbi fotók azt mutatják be, hogy 

a Föld különbözô országaiban egy család 
átlagosan mennyi élelmiszert fogyaszt el 
egy hét alatt, és hogy ez az ételmennyi-
ség mennyibe kerül US dollárban.

Folytatás a 7. oldalról:  Közmeghallgatás...
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2009. november 14én országosan a Mú
zeumok Ôszi Éjszakájára került sor. Vas 
megyében Kôszeg, Szombathely és Kör
mend vett részt a rendezvényben ...

Évrôl évre egyre nagyobb sikere van Szent 
Ivánkor a múzeumok országos éjszakai 
nyitva tartásának, tán ezen felbuzdulva a 
Szent-Márton ünnepkörhöz is próbál egy 
hasonló országos napot rendelni az Okta-
tási és Kulturális Minisztérium. 

Városunk is csatlakozott a programhoz, 
szerencsés találkozásként a Körmendi 
Kulturális Központ, a Nyugat-Magyarországi 
Néptáncszövetség, a Béri Balogh Ádám 
Táncegyüt-
tes  és  a 
R á b a k ö z 
Örökségé-
ért Kultu-
rális Köz-
alapítvány 
e g y - e g y 
pályázatá-
nak közös 
megvaló-
s í t ásáva l 
tö l tö t tük 
ki a napot, 
ahogy azt 
már elôzô 
számunkban elôre jeleztük. 

Hogy a programok mennyire voltak jók, 
színvonalasak, igazán a közönség és a 
résztvevôk ítélhetik meg, nem a szervezôk.

De talán érdekes néhány számadat, és 
elgondolkodtató. Az egész napos program-
ban intézményként a Körmendi Kulturális 
Központ társintézményével, a Faludi Ferenc 
Könyvtárral és a Dr. Batthyány-Strattmann 
László Múzeum, civil szervezetként a Csaba 

József Honismereti Egyesület, a Béri Balogh 
Ádám Táncegyüttes, a Nyugat-Magyarorszá-
gi Néptáncszövetség, a Vasparipa Egylet és 
a kapuvári Rábaköz Örökségéért Kulturális 
Közalapítvány vett részt. A megközelítôleg 2 
milliós költségvetésû nap sem intézményi, 
sem városi pénzt nem igényelt, hisz a pá-
lyázatok által minden eleme megállt a maga 
lábán, s ez a mai egyre nehezedô gazdasági 
viszonyok között nagyon nagy szó.

A Mese-Vár pályázat keretében 16 mese-
mondó és családja, a néptáncos rendezvé-
nyeken 600 táncos és 7 zenekar, s a városi 
közönség, a könyvbemutatón dr. Nagy 
Zoltán, Majthényi László disznótoros köny-

v e  m e l -
lett a két 
ú j  Tes t i s 
Temporis 
k ö t e t 
szerzôi, s 
a bemuta-
tó közön-
sége, vala-
mint a nap 
folyamán 
több száz 
múzeum- 
és kiállítás-
l á t o g a t ó 
k a p o t t 

színvonalas, értékes programokat.
Sokan voltunk, mégis azt kell monda-

nunk, hogy nem elegen. Körmend lakóssá-
ga 12 400 fô hozzávetôlegesen, ekkora lét-
számból pár százas nagyságrendben mérni 
egy egész napos rendezvény közönségét 
bizony csalóka statisztika. Ezen a napon is, 
mint sok más rendezvényen tapasztalták a 
szervezôk, hogy akik eljöttek, elégedettek 
voltak, jól érezték magukat, reményeik 

szerint a következô év rendezvényeihez 
majd ôk viszik jó hírét a programoknak, s 
lesznek egyre népszerûbbek a Batthyány-
kastély rendezvényei.

Hangadók
Hagyományteremtô szándékkel hívta 
életre a Kölcsey Utcai Általános Is
kola és Alapfokú Mûvészetoktatási 
Intézmény zeneiskolai egysége a 
szentgotthárdi Takács Jenô Zene
iskolával közösen a Hangadó címû 
mûsoros találkozót, ami kötetlen 
szakmai találkozó is volt egyben. A 
hangversenynek november 13án este 
a Városi Színházterem adott otthont. 

A körmendi és a szentgotthárdi 
zeneiskolán kívül a vasvári zeneiskola 
is elküldte fellépôit a rendezvényre. A 
hangverseny elején Mészáros Árpád, 
a Kölcsey Utcai Általános Iskola igaz-
gatója köszöntötte a megjelenteket. 
Ezt követôen mindegyik iskola 20-25 
percben mutatta be mûsorát. A szóló 
és kamaradarabokon kívül a Rábavölgyi 
Vonószenekar produkciójában is gyö-
nyörködhetett a közönség. A szent-
gotthárdi zeneiskolán belül mûködô 
együttesben a jennersdorfi zeneiskola 
növendékei és tanárai is muzsikálnak. 
Az estet színesítette a Kölcsey Utcai Ál-
talános Iskola ilzi testvériskolájának két 
volt diákja gitáros-énekes mûsorukkal.

Jó hangulatú, magas színvonalú 
est részesei lehettek mindazok, akik 
elmentek a programra.      CsT

 November 20án ünnepelte a 
Rázsó Imre Szakközépiskola, 
Szakiskola és Kollégium a kör
mendi szakképzés fennállásának 
125. évfordulóját.

Ez alkalomból az iskola igazgatója, 
Egyed Gyula köszöntötte a megjelen-
teket az évek során megújult intéz-
ményben, mely egykor a fôiskolának 
is helyet adott. Az igazgató a szakma 
elsajátításának fontosságát hang-
súlyozta, hiszen mai világunkban is 
fontos a jól elsajátított mesterség, a 
nemes értelemben vett iparosság. 

Dr. Stipkovits Ferenc nyitotta meg a jubileu-
mi események sorát Tóth László várostörténeti 
fotóinak bemutatásával. Miként a munkatár-

sak méltatták, a „hivatásos lokálpatriótaként 
is emlegetett Dodó valóban egyedi, felbecsül-
hetetlen értékû – mert megismételhetetlen– 

anyagot tett 
k ö z s z e m -
lére” Kör-
mend  e l -
múlt negy-
ven évének 
történetébôl. 

M a j d  a 
„A körmen-
di szakoktatás 125 éves története” 
címû, most megjelent, gazdagon 
illusztrált könyvet ismertette Mészáros 
Árpád, a megyei közgyûlés oktatási 
bizottságának elnöke. A szerzôgárda 
nevében Kondicsné dr. Kovács Éva 

foglalta össze a szakoktatás körmendi 
történetét, melynek jelentôs múltja van a 
városban. 

Ünnepség a Rázsóban
125 éves a körmendi szakképzés

Azok a múzeumi éjszakák...
Fôszerepben a mesemondók, néptáncosok és a kötetek szerzôi



1010

A Darwin év  
helyi rendezvénye
2009-ben két jelentôs évfordulóra került 
sor: 200 éve született Charles Darwin 
és 150 éve jelent meg A fajok eredete 
címû munkája. Részben emiatt lett 
2009 a tudomány- és Darwin éve. Ehhez 
kapcsolódóan 2009. december 10-én 
18 órakor Selyem József erdômérnök, 
középiskolai tanár Darwin és az evolúció 
a Biblia tükrében címmel tart elôadást a 
Városi Kiállító Teremben.

Mostanában Önök is biztos tapasztal
ták, hogy nem telik el olyan napszak, 
amikor nem a vírus vagy az oltás lenne 
a téma. Csodálkozni ezen kár, mivel a 
csapból is ez folyik. A média igen fel
kap ta ezt a témát és hát ember legyen 
a talpán, aki tiszta fejjel tud az ügyben 
ésszerûen dönteni.

De nézzük meg, tudunk-e valamit tenni szerve-
zetünk természetes megerôsítése érdekében? 

A válasz egyértelmûen igen. Szerencsére 
ma már sok gyógynövény- és vitaminke-
reskedés létezik, amelyekben megfelelô 

tanácsadást tudnak adni a kedves vevôknek. 
Kérdezzenek bátran az eladóktól, és kérjenek 
természetes immunerôsítôket, mert nagy 
választékban léteznek. 

Nagyon fontos még megemlíteni, hogy nem 
mindig a drága ár tükrözi a minôséget. Sokszor 
tapasztalom, hogy teljesen elfogadható áron is 
tudunk beszerezni minôségi termékeket.

S amit még megtehetünk: rendszeres kéz-
mosás, sóoldatos öblögetés és természetesen 
a pozitív gondolkodás, amely segít átvészelni 
e nehéz idôszakot.

Kívánok Önöknek egészséget! Gyôzzön az 
egészség!         Dr. Lenkei

Erôsödjünk testileglelkileg!
Használjunk természetes immunerôsítôket

A körmendi Németh István a 2009es 
évet pályafutása balszerencsés évé
nek tekinti. Tavasszal még a görög 
bajnokságban az AEK Athén csapa
tában játszott. Nyáron, mint a ma
gyar kosárlabda válogatott kapitánya 
elévülhetetlen érdemeket szerzett 
a pótselejtezôkben elért sikerben, 
hiszen megvetette lábát nemzeti vá
logatottunk az Acsoportban. 

Ôsszel sokáig úgy tûnt, nem lesz új klub-
ja, Isti kivárt és az olasz élvonalbeli Carife 
Ferrara szerzôdtette egy sérült játékos 
helyett. Itáliá-
ban a negye-
dik edzésen 
súlyos sérü-
lést szenve-
dett egy üt-
közés során. 
Megrándult a 
dereka, meg-
húzódott  a 
hát izma.  A 
Ferrara meg-
vált Istitôl. Je-
lenleg kezelé-
sekkel gyógy-
u l ,  ér thetô 
módon el van 
keseredve.

– A körmendi szurkolók már az ôsszel 
szívesen vártak volna a csapatban, te vi
szont mindenképpen külföldön képzeled 
el a további pályafutásod.

– Megértem a körmendi szurkolókat, de 
úgy vélem, morálisan nem lett volna korrekt 
egy olyan szerzôdésbe belemennem, hogy 
lehetôség szerint bármikor otthagyjam 
a csapatot. Lehet, hogy egy-két hellyel 
elôrébb lennénk, viszont utána mindenkép-
pen zavart okozott volna esetleges távozá-
som. Lélektelen dolog lett volna részemrôl, 

fôleg a Körmend ellen. Olaszország elôtt 
Körmenden edzhettem, rendben is lett 
volna minden, ha nem jön közbe a sérülés. 
Úgy érzem, ha teljesen felépülök, 30 éve-
sen még lehet lehetôségem a nemzetközi 
porondon bizonyítani.

– Hol tartasz a gyógyulásban?
– Most jöttem meg Szlovéniából, a hé-

ten ott voltam kezelésen. Két hét szigorú 
pihenés következik, aztán újra kimegyek 
kezelésre és vizsgálatra, úgy tûnik, az év 
végére rendbe jöhetek. Ezt követôen tudok 
majd edzeni, szeretném mihamarabb for-
mába hozni magamat. Sajnos szezon köz-

ben nagyon 
nehéz lesz 
szerzôdéshez 
jutni, de pró-
bálkozni fo-
g o k .  N é g y 
éve volt egy 
hasonló sérü-
lésem, s utána 
sok nagyszerû 
meccset játsz-
hattam idáig, 
tehát bizako-
dó vagyok.

Egy idegen 
országba ját-
szani, távol a 

családtól, a sportolónak és a hozzátarto-
zóinak sem könnyû feladat. A rosszban, 
azt mondja Isti, most az a jó, hogy együtt 
lehet gyermekével otthonában, Lucával 
és hitvesével, Brigivel. A másfél éves kis-
lány a következô hetekben, hónapokban 
még bizonyosan apu közelében lehet. 
Mi pedig szorítunk a „Kiscsicsának”, 
hogy sikerüljön az álma, s a szerb, len-
gyel, görög és olasz klubok után újra 
egy erôs bajnokságban, jó csapatban 
kamatoztathassa kiemelkedô játéktu-
dását, játékintelligenciáját!  Kéki

Parkolópályán
Németh Isti bizakodó a jövôjével kapcsolatban
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Az ôszi, téli idôszakban gyakran küsz
ködünk mi és fôleg a gyerekeink olyan 
betegségekkel, mint a meghûlés, nátha, 
torokgyulladás, köhögés, fülfájás. Ezekre 
a bajokra kaphattunk gyógyító praktikákat 
a házipatikából Wagner Andreától novem
ber 28án a Dienes utcai óvodában.

A beteg gyerek gyakran igényel több 
törôdést. Ezt a plusz odafigyelést tudjuk 
biztosítani a jelenlétünkkel és a varázssze-
reinkkel. Varázsszer alatt pedig az egyszerû, 
mindennapos használatban lévô növények 
értendôk, amelyek a nyár, a napsütés erejét 
magukba szívták, és elraktározták sejtjeik-
be. Nem is kell semmi különleges dologra 
gondolni. Ilyen csodaszer a hagyma, a só, a 
krumpli, a túró, a joghurt, a méz, a kamilla 
és talán egy kicsit különlegesebb szer a 
citrom és a szárított, ôrölt gyömbér. 

A borogatásokat ajánlatos rétegesen 
készíteni, és ehhez természetes anyagokat 
használni. Ami annyit tesz, hogy az elsô 
rétegben pamut zsebkendôben vagy len-
vászonban visszük fel a gyógyírt melegen, 
de nem forrón a kis nyakra, mellkasra, 
fülre. Vagyis a betegséghez használatos 
gyógynövényt a kellô formában, hígításban. 
Majd kell egy közbülsô réteg, ami szigetel, 
vagyis tartja a hôt. Ez szerencsés esetben 
gyapjú, gyapjúsál, gyapjúkendô. Harmadik 
rétegben pedig egy stabil rögzítô kendôre 
van szükségünk.

Száraz köhögés esetén, torokfájásnál, 
rekedtségnél ajánlatos fél liter meleg vízbe 
fél citrom levét kifacsarni. Ezt húsz perc után 
jobb levenni, ugyanis kicsípheti a bôrt. Bô, 
nyákos köhögésnél, gyulladt toroknál inkább 
túró és joghurt keverékét kenjünk a boro-
gatás elsô rétegébe, vagyis a zsebkendôbe, 
pamutkendôbe becsomagolva. Mellkas bo-
rogatásánál még a gyömbérbôl kevert sûrû 
fôzetet is használhatjuk, bár ez kicsiknek 
(3-5 év alatt) és várandósoknak, szoptató 
anyáknak jobb kerülni (továbbá cukorbeteg-
ség, magas vérnyomás, visszeres láb ese-
tén). És gyömbérrel készíthetünk melegítô 
lábfürdôt is, ami kellemesen átforrósít, ha 
kicsit átfagytunk. 

Tej- és citrusérzékenyek használhat-
ják a fôtt krumplit is a mellkasra vagy a 
nyakra. Fülre elsôsorban az apróra vágott 
nyers hagyma az ajánlott, ami egyébként 
pontosan az „illatossága” miatt kiválóan 
fertôtleníti a szoba levegôjét is.

Betegség és borogatás esetén egy fontos 
szabály, hogy gyakran szellôztessünk, kerül-
jük a tv és a rádió zaját, lehetôleg feküdjünk 
és pihenjünk.

Szombat délelôtt az anyukákat ölelték 
körbe a borogatások, ôket kényeztette 
Wagner Andrea ezzel a gyakorlatias, hasz-
nos praktikákban bôvelkedô elôadásban. 
Azonban mindezek az ápolási receptek 
nem helyettesítik az orvosi vizsgálatokat, 
viszont a kezelést kiegészíthetik, vagy ez 
is lehet maga a kezelés.            Fentôs E.

Karácsony közeledik, és ilyenkor sok 
ember figyelme fordul a gyerekek felé. 
Ahol nincs gyermek, a felnôttek ott is 
körülnéznek: rokon, barát gyereke, 
esetleg nevelôotthoni árva is eszükbe 
jut, hogy valakinek örömöt szerezzenek.

Manapság elvárjuk, hogy egy játék szép 
küllemû, szórakoztató képességfejlesztô, 
netán még kreatív is legyen.

A régiségben téli este, vacsora 
után, mikor a család a kemence 
körül összejött, a nagymama 
(öreganyó) a rokkához ült, és 
fonta a gyapjút, miközben éne-
kelt, mesélt a körülötte lévô gyer-
mekeknek, családtagoknak.

A gyerekek kérhettek a kész 
fonalból, ujjukkal csomózhat-
tak, fonhattak belôle. Mindaz, ami elkészült, 
felhasználható volt a játékukhoz: például 
lókantár is lehetett belôle, vagy fonalbaba. 

S kukorica fosztáskor, morzsoláskor készül-
tek a csutka babák, kis ökrök, csuhé figurák. 

Nagyapó faragó kése alól szaladtak ki a fakato-
nák hosszú viszontagságos életútjukra.

A modern élet szokásai és hatásai sokszor 
nem kedvezôek a gyermeki játék számára, 
és a szabad tapasztalat megszerzésére. 
Felgyorsult, rohanó világunkban kevés az 
idô arra, hogy a tárgyakkal, az emberekkel 
tartós kapcsolatot teremtsen a gyerek, és 
érzelmi kötôdést alakítson ki. A technikai 

fejlôdés folyamán áttekinthe-
tetlenné vált az emberi munka 
érzékelhetô folyamata.

Ma már az óvodáskorú gyer-
mek is a megfelelô tapaszta-
latok hiányában a televízióra, 
könyvekre, magyarázatokra 
szorul, miközben az élet-
korának megfelelô tanulási 
módszer (utánzásos tanulás, 

szabad játék) nem érvényesülhet. 
A felnôttek világából származó divatáram-

latok kény sze rítôen irányítják, torzítják el a 
gyerek fantáziáját, azt közvetítik, hogy él-
ményekhez csak a készen megvásárolható 

holmik ál-
tal juthat.

Pedig a 
hat -nyo lc 
éves gyer-
mek  már 
m a g a  i s 
elkészítheti játékát. Kis ujjacskái fürgén mo-
zoghatnak a gyermekszövôszéken, körmöcske 
fonón. Vannak, akik megszeretvén a homoko-
zóban való formázást, késôbb már otthon a 
méhviasz gyurmával is dolgoznak.

A nagyobbak gyön gyök bôl készíthetnek 
figurákat, fûzhetnek ékszereket, varrhatnak 
babát, ölelni való mackót maguk és szeret-
teik örömére. Aki rajzolni, festeni szeret, 
válogathat a különbözô technikákból. Ehhez 
egyre több alkotó jellegû játékokra találha-
tunk, például a francia D’Jeco és a magyar 
Fakopáncs cég termékei között, melyek 
beszerezhetôk a Kukutyin játékboltban.

Kukutyin Játékbolt
Szombathely, Kossuth Lajos u.19.

Tel: 06 30/ 2098230

Mivel szerezzünk örömet?
Játékötletek a Kukutyinból

Gyógyító praktikák
Borogatás a házipatikában



12

Megjelenik havonta, térítésmentesen  5000 példányban. Felelõs szerkesztõ: Mayer Judit (mayer.j@t-online.hu) • Munkatársak: Csihar Tamás, 
Kékesi István Gábor, Takács Marietta • Fotó: Jámbori Tamás • Szerkesztõség: 9900 Körmend, Szabadság tér 7. Tel.: 20/4710 883 E-mail: 
kormendi.hirado@kormend.hu • Felelõs kiadó: Mayer Judit • Nyomda: Yeloprint • ISSN 1589-6285

Körmendi Híradó városi újság

Rendezvények
dec. 5. Batthyány-kastély – Színház

10.00 20 éves a körmendi Alkoholellenes klub
Ünnepi közgyûlés
Adventnek másodja, Mikulás várója – Adventi napok 2.

14.30 Városi Mikulástúra – találkozó, széfnyitás az Olcsai téren
15.00 „Kölykök” – Kaszt Stúdió zenés mûsora
15.30 Pittmann Márton bábszínháza
16.00 Krampuszjárás – BBÁ
16.30 Varnyú Country együttes koncertje
17.30 Gyertyagyújtás

dec. 8. 17.30 Batthyány-kastély – Színház
Halász Judit karácsonyi koncertje gyermekeknek és 
felnôtteknek. Belépôjegy: 1.500,-Ft

19.00 Batthyány-kastély – Városi Kiállítóterem
Körmendi Kulturális Mûhely kaszinói estje
A Körmendi Figyelô új számának, valamint Kanizsa 
József új verseskötetének bemutatása

dec. 10. 18.00 Batthyány-kastély – Városi Kiállítóterem
Darwin és az evolúció a Biblia tükrében. Elôadó: 
Selyem József erdômérnök, középiskolai tanár
Szervezô: Kornélius Alapítvány, Örömhír Keresztény 
Gyülekezet, Zalaegerszeg

dec. 12. Lucának eleje, Adventnek belseje – Adventi napok 3. 
Piac tér

7.00–
13.00

III. Körmendi Hagyományôrzô Tûzoltó Böllérverseny 
Forraltborfôzô verseny

14.00 Sonka árverés
Batthyány-kastély 
Társasági est – Civil karácsony

15.30 Városi Kiállítóterem
10 éves a Foltvarró klub – kiállítás december 24-ig

17.30 Színház
Karácsonyi mûsor a körmendi civil szervezetek 
részvételével. Közremûködik: Rácz Illés
„Oly korban éltem én…” Emlékmûsor Radnóti Miklós 
születésének 100., halálának 65. évfordulója alkalmá-
ból – Összeállította és elôadja a Körmendi Kastélyszín-
ház Társulat

dec. 14. 14.00 Kulturális Központ – MIK nagyterem
Vk. Nyugdíjas Traccsklub – Mikulás mûsor

dec. 17. 17.00 Batthyány-kastély – Színház
Zeneiskola karácsonyi hangversenye

18.20 Olcsai tér
Adventi koncert a Vasvári fúvósokkal

dec. 19. Advent zárása, Kisjézus várása – Adventi napok 4.
Batthyány-kastély – Színház aula

15.00 MeseVár programzáró, ünnepélyes eredményhir-
detés

16.00 „Bô Magyarországon párja nem vót…”
Écsi Gyöngyi ének és mesemondó mûsora

17.30 Olcsai tér
Adventi, karácsonyi ének Écsi Gyöngyivel

20.00 Batthyány-kastély – Színház
Jess Robin karácsonyi koncertje
Vendég a RIK. Belépés 18.30-tól, számos karácsonyi 
meglepetés, forralt bor, mézeskalács, apró ajándékok 
a Mikulástól. Belépôjegy: 2.000,-Ft nyugdíjas: 1.000,-Ft 
14 év alatt ingyenes

dec. 20. 16.00 Batthyány-kastély – Színház
Tánctagozat karácsonyi mûsora 
Kölcsey Utcai Ált. Iskola és AMI

dec. 21. 15.00 Batthyány-kastély – Színház
Vk. Nyugdíjas klub – Karácsonyi mûsor
Karácsonyi köszöntôt mond: Bebes István polgármester

dec. 24. 15.00 Batthyány-kastély – Színház
Karácsonyi pásztorjáték a Rk. hittanos gyermekek 
elôadásában

jan. 9. 18.00 Batthyány-kastély – Színház
Körmend Város Újévi hangversenye
Köszöntôt mond: Bebes István polgármester
Városi Fúvószenekar mûsora
Vezényel: Morvai András karnagy

Információ, jegyelôvétel:  
Batthyány-kastély, a színház elôcsarnoka. Telefon: 410-132  

Tourinform Iroda, Körmend. Telefon: 410-107

Programajánló


